

Ferraro, Krista

From: Salter-MacDonald, Caitlin
Sent: Tuesday, July 09, 2019 9:51 AM
To: Deans, Diane; Ferraro, Krista
Cc: Bell, Steve (Police); Bradley, Jessica; O'Connor, M. Rick; White, David; Worsfold, Nancy; Corcoran, Caitlin
Subject: City Council June 26, 2019 - Referral of Motion 16/12 (Councillor King) to Police Services Board
Attachments: Extract of Draft Council Minutes - Referral of Motion 16-12 to Police Services Board.docx; FR
Extract of Draft Council Minutes - Referral of Motion 16-12 to Police Services Board.docx

Chair Deans, Ms. Ferraro

As you are aware, City Council at its meeting of June 26, 2019 considered Motion 16/12 from Councillor Rawlson King regarding measures to curb gun violence, and approved Motion 16/13 to refer the matter to the Police Services Board for consideration.

I have attached for your reference an extract of the draft City Council minutes from June 26, 2019, which includes the full text of Councillor King's motion and the approved referral motion.

Thank you,

Caitlin Salter MacDonald

Program Manager, Committee and Council Services

Gestionnaire de programme, Services au Conseil municipal et aux comités,

City Clerk and Solicitor Department/ Bureau du greffier municipal et de l'avocat général

City of Ottawa/ Ville d'Ottawa

Tel./Tél. 613-580-2424, ext./poste 28136

Fax | Télécopieur : 580-9609

caitlin.salter-macdonald@ottawa.ca

MOTION NO 16/12

Moved by Councillor R. King

Seconded by Councillor M. Fleury

WHEREAS the City of Ottawa is committed to ensuring the safety and security of our neighbourhoods;

WHEREAS gun-related violence in Ottawa continues to negatively impact communities, with 76 total shooting incidents in 2018, resulting in six people killed and 24 people injured;

WHEREAS gun and gang violence has been identified as a major priority for the City of Ottawa;

WHEREAS Toronto City Council on July 23, 2018 adopted a motion to ban the sale of handgun and handgun ammunition in the City of Toronto;

WHEREAS Montréal City Council on August 20, 2018 adopted a motion to ban the availability, sale, possession and use of handguns and assault rifles in Canada, with the exception of the military, police services or other entities that are authorized to possess firearms within legal obligations;

WHEREAS action must be taken to prevent any further escalation in gun violence in the City of Ottawa;

THEREFORE BE IT RESOLVED THAT Ottawa City Council approve of the following measures to curb gun violence, complementing the current Street and Gang Violence Strategy:

- 1. Request that the Ottawa Police Service put a larger focus on proactive, community policing along with a greater emphasis on sustained partnerships with social service organization that work with vulnerable youth to help prevent them from getting involved in violent crime;**
- 2. Request that the Ottawa Police Service examine the implementation of a voluntary gun buy-back program similar to that implemented by the Toronto Police Service;**
- 3. Request that the Mayor write to the Federal Government on behalf of City Council requesting that:**

- the sale and possession of handguns in the City of Ottawa be banned; and
 - firearms regulations and penalties for illegal gun possession and trafficking be strengthened; and
 - the Federal Government review rules related to bail for people charged with gun crimes; and,
 - the Federal Government provide additional funding for community resources to help get to the root of gun violence in Ottawa.
 - Additional resources be provided to and greater attention be provided by the Canadian Border Services Agency to infiltrate the illegal smuggling of firearms at Canadian ports of entry.
4. Request that the Mayor write a letter to the Provincial Government to ban the sale and possession of handguns and handgun ammunition in the City of Ottawa.
 5. Forward certified copies of this resolution upon its potential approval to both Federal and Provincial elected officials throughout the Ottawa region.

The above-noted motion No 16/12, including the underlined addition from Councillor Brockington accepted by the mover as a friendly amendment, was referred to the Ottawa Police Services Board for consideration by the following motion:

MOTION NO 16/13

Moved by Councillor E. El-Chantiry

Seconded by Councillor J. Harder

WHEREAS the City of Ottawa and the Ottawa Police Service are committed to ensuring the safety and security of our neighbourhoods and communities; and

WHEREAS gun and gang related violence is a top operational priority of the Ottawa Police Service, and Ottawa has a refocused strategy to address it; and

WHEREAS Ottawa City Council remains committed to swift and resolute actions to prevent further escalation of gun violence in our neighbourhoods;

WHEREAS in Canada the legislation governing the possible banning of the sale of handguns, bail for people charged with gun crimes, and the rules and regulations pertaining to penalties for illegal gun possession is fully within federal jurisdiction;

WHEREAS in Canada the legislation governing the sale of handgun ammunition rests fully with the Provincial Government; and

WHEREAS under the *Police Services Act*, the Police Services Board determines policing priorities, establishes policies and provides oversight of the Ottawa Police Service in accordance with the *Act*; and

WHEREAS Ottawa City Council has no authority to direct the Chief of Police or other members of the Ottawa Police Service, pursuant to the *Police Services Act*;

THEREFORE BE IT RESOLVED that City Council refer the King/ Fleury motion, regarding measures to curb gun violence, to the Ottawa Police Services Board for their consideration and to support best practices and research done by Canadian Association of Chiefs of Police on origin of crime guns, so they can continue to look at ways to work with, and better support, vulnerable youth to help prevent them from getting involved in violence and crime, in consultation with Crime Prevention Ottawa.

CARRIED

MOTION N° 16/12

Motion de Conseiller R. King
Appuyée par Conseiller M. Fleury

ATTENDU QUE la Ville d'Ottawa est résolue à assurer la sécurité de nos quartiers;

ATTENDU QUE la violence armée continue de sévir à Ottawa, pour un total en 2018 de 76 fusillades, où 6 personnes ont perdu la vie et 24 autres ont été blessées;

ATTENDU QUE le problème de la violence armée et associée aux bandes de rue figure en tête des priorités de la Ville d'Ottawa;

ATTENDU QUE le conseil municipal de Toronto a adopté le 23 juillet 2018 une motion pour que la Ville de Toronto interdise sur son territoire la vente d'armes de poing et de leurs munitions;

ATTENDU QUE le conseil municipal de Montréal a adopté le 20 août 2018 une motion demandant qu'il soit interdit au Canada de rendre les armes de poing et les fusils d'assaut disponibles, d'en vendre, d'en posséder et d'en utiliser, une interdiction dont seraient exemptés les forces militaires, les services de police et les autres entités autorisées à posséder des armes à feu dans le cadre de leurs obligations prévues par la loi;

ATTENDU QUE des gestes doivent être posés pour éviter la montée de la violence armée à Ottawa;

PAR CONSÉQUENT, IL EST RÉSOLU QUE le Conseil municipal d'Ottawa approuve les mesures suivantes pour contrer la violence armée, en complément de l'actuelle Stratégie relative aux bandes de rue et à la violence dans les rues :

- 1. Demander au Service de police d'Ottawa de se concentrer davantage sur la prestation de services policiers communautaires et proactifs ainsi que sur les partenariats à long terme avec les organismes de services sociaux qui travaillent auprès de jeunes vulnérables et les aident à rester loin de la criminalité violente;**

2. **Demander au Service de police d'Ottawa d'étudier la possibilité de mettre en œuvre un programme volontaire de rachat d'armes à feu, semblable à celui du Service de police de Toronto;**
3. **Inviter le maire à écrire au gouvernement fédéral au nom du Conseil municipal pour lui demander :**
 - **d'interdire la vente et la possession d'armes de poing à Ottawa;**
 - **de renforcer les règlements et les sanctions concernant le trafic et la possession illégale d'armes à feu;**
 - **de revoir les règles relatives à la remise en liberté sous caution pour les personnes accusées de crimes commis avec une arme à feu;**
 - **d'octroyer davantage de fonds pour les ressources communautaires, afin d'enrayer, à la source, la violence armée à Ottawa.**
 - **des ressources supplémentaires soient fournies à l'Agence des services frontaliers du Canada pour infiltrer les réseaux de contrebande d'armes à feu qui sévissent aux points d'entrée canadiens, et que celle-ci accorde plus d'attention à ce problème.**
4. **Inviter le maire à écrire une lettre au gouvernement provincial pour lui demander d'interdire la vente et la possession d'armes de poing et de leurs munitions à Ottawa;**
5. **Transmettre des copies certifiées conformes de la présente motion, après son éventuelle approbation, aux députés provinciaux et fédéraux de la région d'Ottawa.**

La motion n° 16/12 ci-dessus et l'ajout du conseiller Brockington indiqué par un soulignement, qui constitue une modification non hostile acceptée par l'auteur de la motion, est soumise à l'examen de la Commission de services policiers d'Ottawa par la motion suivante :

MOTION N° 16/13

Motion du conseiller E. El-Chantiry
Appuyée par la conseillère J. Harder

ATTENDU QUE la Ville d'Ottawa et le Service de police d'Ottawa sont résolus à assurer la sécurité de nos quartiers et de nos résidents;

ATTENDU QUE la violence liée aux armes à feu et aux bandes de rue constitue une priorité pour le Service de police d'Ottawa, et que la Ville dispose d'une nouvelle stratégie pour la contrer;

ATTENDU QUE le Conseil municipal d'Ottawa reste déterminé à prendre des mesures rapides et fermes pour prévenir une montée de la violence liée aux armes à feu dans les quartiers d'Ottawa;

ATTENDU QU'au Canada, la législation qui régit l'interdiction de la vente d'armes de poing, la caution pour les personnes accusées de crimes impliquant des armes à feu et les règles et règlements relatifs aux amendes pour possession illégale d'armes à feu relève entièrement du gouvernement fédéral;

ATTENDU QU'au Canada, la législation qui régit la vente de munitions d'armes de poing relève entièrement du gouvernement provincial;

ATTENDU QU'aux termes de la *Loi sur les services policiers*, la Commission des services policiers d'Ottawa fixe les priorités en matière de services policiers, adopte des politiques et supervise le travail du Service de police d'Ottawa, conformément à la *Loi*;

ATTENDU QUE le Conseil municipal n'a aucune autorité sur le chef de police ou les autres membres du Service de police d'Ottawa, conformément à la *Loi sur les services policiers*;

PAR CONSÉQUENT, IL EST RÉSOLU QUE le Conseil municipal soumette la motion des conseillers King et Fleury concernant la réduction de la violence liée aux armes à feu à l'examen de la Commission des services policiers d'Ottawa, dans le but d'appuyer les pratiques exemplaires et les recherches de l'Association canadienne des chefs de police sur l'origine de la violence liée aux armes à feu, afin que celle-ci puisse continuer de trouver des façons de travailler avec les jeunes vulnérables et de mieux les aider, dans le but d'éviter qu'ils se retrouvent mêlés à des actes de violence ou à des crimes, en consultation avec Prévention du crime Ottawa.

ADOPTÉE